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ACTA DE LA JUNTA ORDINÀRIA DE LA FACULTAT DE GEOGRAFIA I HISTÒRIA 

 

Dia: Dilluns 3 d’octubre 

Lloc: Sala de Juntes de la Facultat de Geografia i Història 

Hora: 9.00 h. 

Assistents: Dr. Xose Aviñoa Perez, Oriol Beltran Costa; Gaspar Coll i Rosell, Adela Fargas 
Peñarrocha, Jaume Font Garolera, Josep M. Fullola Pericot, Blanca Garí de Aguilera, Rosa 
Lluch Bramon, Andreu Mayayo Artal, Ma. Angels Petit Mendiazabal, Ricardo Piqueras 
Cespedes; Dolores Sánchez Aguilera, Fernando Sanchez Marcos, Marta Sancho i Planas, 
Carles Santacana Torres, Rosa Ma. Terés Tomás, Joan Ramon Triadó, Ana Clavell Garcia, 
Àngels Ibañez Andujar, Carles Buenacasa Perez, Ferran Estrada Borrell, Queralt Solé 
Barjau, Ana Ma. Peña Lancho, Sílvia Vidal Biosca,  Félix Carbonell Roca, Dani martinez 
Berja, Alejandro Marcuende González, Jordi Martín Pons. 

 

1. Lectura i aprovació de les tres actes anteriors 

S’aproven les tres actes anteriors, rectificant el nom de l’alumne Jordi Martín que està 
mal escrit. Per part del Dr. Santacana es demana també que s’aclareixi el redactat al 
tema relatiu a ordenació acadèmica sobre el calendari d’inici de curs. S’aproven les 
actes amb aquestes modificacions 

2. Informació equip deganal 

Vicedegà de professorat, estudiants i doctorat, Dr. Mayayo: 

Professorat. S’ha contractat d’urgència al professorat associat. Està pendent encara la 
convocatòria de BDR’s i s’ha resolt la d’agregats interins. El divendres proper arribarà la 
normativa sobre els criteris de contractació i el calendari per les noves places que 
s’haurà de resoldre, amb tota seguretat, abans del 19 d’octubre. S’informa sobre les 
condicions de noves places, tant les funcionarials com la dels contractats via AQU. 
Aquestes darreres estan pendents de signar el conveni amb el Comitè d’empresa.  

Jubilacions. S’han jubilat 10 professors enguany i hi ha previsió de 7 pel curs 2017.  

Doctorat. El passat divendres es va acabar el termini segons l’esmena transitòria dels 
alumnes  del règim acadèmic antic. De les 70 tesis que estaven en aquestes condicions, 
no se n’han presentat 40. Es demanarà als directors/es un informe que clarifiqui les 
condicions de les tesis pendents.  

Vicedegana de Recerca i secretària, Dra. Freixa: 

Es coneixen ja el resultat dels projectes de recerca del Ministeri amb un bon resultat 
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per la facultat 

Han pujat els indicadors de recerca de la facultat,  que es pot constatar per la presència 
més creixent dels professors en els fòrums acadèmics. S’han organitzat tallers específics 
per a recercadors joves i sèniors per donar conèixer els criteris de valoració de recerca 
en Humanitats. 

S’ha acabat termini de concessió de les taules de l’espai de recerca. S’ha tret a concurs els 
espais per aquest curs i es demanarà a l’Administració de centre un pressupost per dotar 
de noves claus als armaris. 

Es planteja el problema que hi ha per donar ajuts de recerca als grups d’estudiants, 
quelcom que caldrà repensar, si cal, pel futur. En el present només es pot fer a través dels 
ajuts que convoca la facultat, i en nom d’un investigador amb contracte vigent. 

Dra. Sánchez Aguilera, vicedegana d’ordenació acadèmica:  

Reforma de l’estructura d’estudis. El darrer document elaborat pel Vicerectorat data 
del mes de setembre, però no hi ha cap novetat concreta ja que hi ha fortes pressions de 
la CRUE i d’altres entitats perquè els graus actuals es mantinguin a 4 anys. És possible 
que els graus pre-Bolonya hagin de mantenir-se en 4, mentre que els nous podrien ser de 
3 cursos.. El Dr. Buenacasa, Cap d’estudis d’Història, i el Dr. Aviñoa, lamenten que s’hagi 
fet tanta feina per res, mentre que el Dr. Coll ho atribueix a la resistència de la resta de 
universitats espanyoles. La Dra. Sánchez Aguilera insisteix en que cal afegir-hi la 
reticència per la modificació de les universitats territorials. 

Informació del degà, Dr. Xavier Roigé: 

Reforma d’estructures La situació de transitorietat – tant per la renovació de l’equip 
rectoral com per la manca de concreció sobre la nova facultat- en que es troba la UB ha 
portat a la pròrroga de la Junta de facultat i de l’equip deganal. Com a mínim, s’ha de 
continuar fins que hi hagi un nou rector que prengui les decisions oportunes.  

Relacions internacionals. La demanda de places per part d’alumnes estrangers està 
molt descompensada amb les sol·licituds dels nostres estudiants. Els nostres alumnes 
demanen menys els programes d’intercanvi a l’estranger per traves legals i per 
dificultats econòmiques. A més, a l’oficina, hi ha manca de personal, malgrat que es 
treballa amb becaris i una persona responsable de la secretaria. Així i tot, es faran 
accions per aconseguir animar més persones. Informa també sobre un nou programa per 
intercanvi amb estudiants d’Àsia i Amèrica del Nord per iniciar el curs següent.  

Study Abroad. Informa que es prepara un programa nou per la UB, que permetria fer 
assignatures a la nostra Facultat i que es donarien al marge de la dedicació docent.  

Consell de Govern  de la UB. Informa d’algunes de les qüestions tractades al Consell de 
Govern. S’aprovat un pla de treball per alumnes en pràctiques que incidirà en els àmbits 
de comunicació, internacional i qualitat docent. El Consell va aprovar també la creació 
d’un Museu de la UB però no el projecte que es va presentar. La Relació de Llocs de 
Treball RLT, és un tema que queda pendent pel proper equip rectoral. Respecte al 
Museu de la UB, el Dr. Coll, aclareix que la creació no es tramet al Consell Social i  el nou 
equip haurà de reprendre el tema. Informa també que hi havia un avantprojecte elaborat 
per  Jorge Wagensberg, especialista en museus de ciència. 
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Ha sortit el concurs per la plaça de cap de secretaria i, de moment, s’han prorrogat les 
funcions a la Sra. Anna Peña. A finals de novembre es podrà saber la  nova persona 
responsable.  

Departaments. Està encara pendent estudiar la ubicació de les secretaries, sobre tot, en 
el cas del de Història que ocupa plantes diferents. S’està treballant en una nova retolació 
que es farà de la manera més simple possible. També s’han de posar en ordre la ratio 
d’ocupació dels espais per departament, aplicant els mòduls que estan aprovats per la 
Junta de Facultat. També caldrà ten l’espai sobrant de les secretaries, associacions 
d’estudiants, laboratoris, et... segons els càlculs d’ocupació real d’espais fets per 
l’administració de centre.  No es portarà a aprovació de la Junta  els reglament del nous 
departaments perquè encara hi ha algun punt per consensuar, sobretot pel que fa a 
l’organització en Seccions Departamentals. 

Graduacions. Aquesta tarda es fa la graduació d’Arqueologia a la Facultat i la resta de 
graduacions es farà al Paranimf. Al Juliol es va fer l’acte corresponent als màsters.  

Jubilacions. Tres membres de la Junta de Facultat acaben el seu mandat per jubilació, els 
Dr. Fernando Sánchez Marcos, La Dra. Maria Ángeles del Rincón i el Dr. Ramon Soria. Es 
fa constar la felicitació per la jubilació i l’agraïment per tota la seva dedicació a la Junta al 
llarg de molts anys. Es fa un aplaudiment de reconeixement. 

 
3. Informació sobre les dades inici de curs 
 
La Dra Sánchez Aguilera presenta un document amb les dades del nombre d’alumnes 
que s’adjunta en còpia en paper. Es constata una petita recuperació del nombre 
d’alumnes de primer any, excepte a Arqueologia, i amb una bona demanda 
d’Antropologia. S’explica llargament el document lliurat. La Facultat ha de fer una 
reflexió respecte de l’abandonament d’estudiants al llarg del primer any, ja que es 
constata que passa també entre estudiants que venen en primer opció. La Sra. Ana Peña 
clarifica que, avui, encara hi ha matrícula pendent i que es rebran nous estudiants fins a 
finals d’aquest mes.  
 
Aulari. Hi hagut algun problema d’aules degut a la diferència entre la capacitat prevista 
als grups i la capacitat assignada finalment a la vista del procés de matriculació.. El cap 
d’estudis d’Antropologia, Dr. Ferran Estrada, comenta que l’acció de la vicedegana ha 
estat molt ràpida i s’han solucionat els problemes amb molta celeritat.  Una qüestió que 
dificulta la gestió eficient de l’aulari és la concentració de l’oferta en horari central, tant 
de matí (9:30 a 12:30 h.) com de tarda (17:00 a 18:30 h.) 
El Dr. Fullola indica que l’ajustament del nombre d’alumnes a les aules és un tema de 
seguretat i reclama que es podria demanar a l’OSMA un informe sobre les aules, tenint en 
compte que no hauria d’haver a les aules més estudiants dels que hi caben realment. La 
Dra. Sánchez Aguilera indica que hi ha un altre element a considerar que és  l’absentisme. 
El Dr. Roigé, com a degà, demana excuses a l’alumnat i professorat pels inconvenients. 
 
4. Informe sobre el procés d’acreditació de màsters 
 
S’explica que al març està prevista la visita del CAE per a l’acreditació dels màsters 
universitaris en haurà de fer-se l’acreditació dels màsters d’Historia Contemporània i 
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Món Actual, Antropologia i Etnografia, Estudis Avançats de Història de l’Art i de Gestió 
del Patrimoni i Museologia. S’ha decidit, així mateix,  portar a acreditació el de Música 
com a art interdisciplinaria per no haver de passar en solitari el procés el curs vinent. 
S’ha de iniciar la tasca de preparació de l’autoinforme d’acreditació del centre. 
 
 
 
 
5. Informe sobre el projecte de Facultat de Ciències Humanes i Socials 
 
El tema va ser ja analitzat en una Junta de Facultat extraordinària i el document de 
treball està penjat al Campus virtual. El que va aprovar el Consell de Govern va ser, 
simplement, un document de compromís que demanarà un anàlisi més a fons. S’ha creat 
una Junta Gestora integrada pels equips deganals, i el degà manifesta que creu que no 
arribarà a enlloc, pel que caldrà posicionar-se properament, probablement demanant el 
manteniment de la Facultat ja que es veu força inviable que es pugui portar a terme el 
projecte que va aprovar el Consell de Govern. El rector ha de nomenar un president, 
possiblement una persona externa. El resultat es difícil de pronosticar. 
El Consell de Govern va aprovar també la reducció dels equips deganals, però això no 
afecta a la nostra facultat, ja que hi ha un vicedegà menys. A la Junta Gestora hi ha 
d’haver, a més, dos representants dels departaments, que en el nostre cas serà el director 
del departament més gran, el d’Història i Arqueologia.  
 
6. Elecció d’un representant de l’alumnat a al Junta Gestora de la Facultat de 
Ciències Humanes i Socials 
 
També s’ha de nomenar un representant de l’alumnat per part de la Junta. El degà 
demana si hi ha alguna proposta dels representants de l’alumnat. Jordi Martí es presenta 
com a candidat, mentre que l’Alex Marcuende creu s’hauria de discutir en el Consell de 
l’Alumnat i es presenta també com a candidat. Després d’un petit debat, el degà indica 
que si hi ha més d’un candidat el millor és que la decisió sigui feta pels propis alumnes 
del Consell de l’Alumnat i després ratificada per la Junta. S’aplaça el nomenament i la 
Junta reconeixerà l’estudiant que aprovi el Consell de l’Alumnat.  
 
7. Estat de comptes i pressupost de de la Facultat de Geografia i Història 
 
L’Administradora de centre, Sra. Àngels Ibañez,  presenta l’estat de comptes amb els 
ingressos i despeses, document que està penjat al campus virtual. No hi ha preguntes 
sobre aquest tema i s’agraeix a l’administradora la tasca feta. 
 
8. Afers de tràmit 
 
S’aproven les adscripcions de professors a instituts de recerca: 
 
Salvatore Marino 
Giacomo Floris 
Pau Castell 
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9. Torn obert de paraules 
 
El degà felicita el Dr. Andreu Mayayo que ha estat nomenat Director del Centre d’Estudis 
Històrics Internacionals (CEHI) . 
 
L’Administradora de centre, Sra. Àngels Ibáñez informa que el dia 19 d’octubre de 10 a 
13 hores, es farà una jornada informativa sobre com cal actual a l’aula quan hi ha una 
persona discapacitada. També s’ha de fer un nou pla d’autoprotecció de l’edifici per 
adaptar-se a la nova normativa. Es farà una sessió de formació per par de l’OSMA a finals 
d’octubre, en horari de matí i tarda al que hi hauran d’assitir 18 persones, entre PDI i 
PAS. 
 
El Sr. Jordi Martí proposa des de l’Associació d’estudiants que, mentre no s’aprovi el nou 
pla d’estudis, es pugui ampliar la llista d’assignatures optatives i que es puguin cursar 
com a optatives, algunes obligatòries d’altres graus. Es una idea a considerar segons el 
degà. 
 
Finalment el Dr. Fernando Sánchez Marcos que assisteix a la seva darrera Junta de 
facultat, pronuncia les següents paraules de comiat:  
 
“He estat membre d’aquesta Junta, descomptada una breu interrupció, al llarg de trenta i 
molts anys. Ara acaba la meva vinculació a la mateixa en concloure el temps de la meva 
condició de Professor Emèrit en actiu. D’acord amb el Sr. Degà tindré no menys de tres 
minuts (un per cadascú dels decennis de servei) per dir-vos unes paraules. Aquestes són 
en primer terme per expressar el meu agraïment pel tracte que he rebut a les persones 
que han format part dels successius equips deganals, encapçalats pels Drs. E. Giralt 
(qepd), R. Aracil, S. Claramunt, P. Clavero, Mª A. del Rincón, i l’actual Degà X. Roigé. La 
meva gratitud abasta també els qui van dirigir la Divisió de Ciències Humanes i Socials 
dins la qual es va integrar durant algun temps la nostra Facultat. Recordo especialment el  
Dr. J. Contreras qui em va confiar la responsabilitat de treballar en el Pla de Millora 
Docent de l’esmentada Divisió. 
Ha estat una satisfacció cooperar en diversos moments amb una bona part dels membres 
de la Junta sobretot dels veterans en diverses tasques encomanades des dels Deganats. 
Tinc molt presents, per exemple, les reunions de la Comissió de Relacions Internacionals 
i del Programa Erasmus, comissions que van ser encapçalades al seu moment pel Dr. J.-R. 
Triadó i per la Dra. B. Garí. També les hores dedicades a la Comissió (o Subcomissió) de 
Títols propis de Postgrau la qual estava dirigida per la Dra. D. Sánchez Aguilera. Com  
sabeu vaig co-dirigir un màster propi UB en Cultura històrica i Comunicació durant un 
bon nombre d’anys. 
Vull agrair així mateix el bon tracte i les facilitats pel treball que m’han estat donades pel 
Personal d’Administració i Servei a la Secretaria i a la Biblioteca. 
 
Siempre he admirado al poeta Antonio  Machado y ahora glosaré unas palabras suyas 
que entiendo son un buen leitmotiv en positivo. “Mi verdad, no; la verdad. Y vente 
conmigo a buscarla, la tuya, guárdatela.” La verdad, la compleja y multifacética verdad 
sobre las realidades humanas, se va alcanzando como fruto de un diálogo. Por eso,  he 
intentado no caer en la actitud  que él describía y denunciaba: “Yo no digo mi canción, 
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sino a los que conmigo van”.  En mi paso por la Facultad y por esta Junta he procurado 
favorecer la convivencia más que la  conllevancia. En ese sentido,  me alegra evocar, con 
un cierto orgullo, una propuesta que hice y fue  aprobada, en una de aquellas Juntas 
multitudinarias que teníamos en el   edificio de Cúpules.  Presenté esta propuesta para 
facilitar que  en la  Junta estuvieran presentes las distintas sensibilidades y comunidades 
imaginadas  del profesorado, porque lo que para unos son sueños para otros son 
pesadillas. Por eso, abogué  para que en  las elecciones a representantes cada profesor o 
profesora sólo pudiera votar hasta un máximo de dos tercios del número total  de 
representantes a escoger. Algún tiempo después, grosso modo, ese criterio se ha 
convertido en normativo a nivel de la UB. 
 Tras estos mensajes de agradecimiento y evocación, quiero terminar con uno de 
esperanza. Una esperanza ciertamente muy necesaria hoy en el clima de incertidumbres 
y propenso al pesimismo en el que nos movemos. Tengo la esperanza de que en el futuro 
esta Junta de Facultad mantendrá una actitud de convivencia  en medio de la inevitable 
discrepancia.  
También de que  sabrá combinar la asunción de los condicionamientos inevitables  de la 
realidad y el esfuerzo por mejorar la Universidad en la que nos encontramos.  
En lo personal, a partir de ahora, nuevas circunstancias administrativas y vitales (como 
la atención  a los nietos), harán  más discontinua mi presencia en la Facultad, pero 
seguiré estando a vuestra disposición y os reitero mi agradecimiento. Muchas gracias.” 
 
Es fa un fort aplaudiment a les paraules del Dr. Sánchez Marcos. El degà fa constar 
l’agraïment en nom propi i de tota la Junta per tots aquests anys de dedicació a la 
Facultat i per aquestes paraules. Destaca que les seves aportacions han estat sempre un 
element de concòrdia i de recerca de diàleg. 
 
S’aixeca la Junta a les 11.45 hores. 
 
 
 
 
La Secretària                                                                          El Degà                                                 
 
 
 
 
 
 
 
Dra. Mireia Freixa                                                             Dr. Xavier Roigé 
 
 


